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از کمپ آبی
استقلال 4

با حضور وزیر جدید 
ورزش و جوانان 
امیدی به تحول 

هست؟
خوشبختانه آقای 
هاشمی به دلیل 

تجربیاتی که در عرصه 
ورزش دارد، نگاهش 

باشگاه محوری است. 
ایشان اعتقاد دارد که 

باشگاه ها باید رشد 
کنند. نه به این معنا که 
فقط در ورزش قهرمانی 

هزینه کنند. در زمینه 
پرورش استعدادها نیز 

نگاه ایشان این است که 
باشگاه ها استعدادها 

را در خود نگه دارند. 
سالانه در سطح ورزش 
استعداد های بسیاری 

کشف می شوند که 
متأسفانه به باشگاه ها 

تزریق نشده اند. 
نگاه این است که اگر 

استعدادی در رده های 
پایه کشف می شود، به 
باشگاه ها بروند وآنجا 
رشد کنند. باشگاه ها 

هم متحول نمی شوند 
مگر با پیمانی شدن 

و در اختیار بخش 
خصوصی قرار گرفتن. 

فوتبال مانند یک معدن 
می ماند که باید در اختیار 

پیمانکار قرار بگیرد. او 
سود خودش را بردارد 
و نیمی از سود را هم 

به متولیان بدهد. این 
طور می شود به رشد 

باشگاه ها امیدوار شد 
تا درنهایت هم مشکل 

بدهی حل شود هم 
مشکل خصوصی سازی 
و خیلی مسائل دیگر که 

کنفدراسیون فوتبال 
آسیا و فیفا روی آن 

تأکید کرده اند.

ZOOM

سقف قرارداد در روزهای اخیر 
موجب کسر امتیاز از باشگاه 

سپاهان اصفهان شد. آیا بررسی 
موارد مالی از این دست ممکن 

است در آینده منجر به حذف 
باشگاه های فوتبال ایران از لیگ 

قهرمانان آسیا شود؟
فیفــا تأکیــد کــرده فیرپلــی مالــی در 
باشــگاه ها بایــد رعایــت شــود. بــرای 
همیــن اســت کــه در فصــل جــاری روی 
ســقف قراردادهــا حســاس شــده اند. 
درواقــع ایــن خواســته فیفــا اســت کــه 
بایــد ســال ها قبــل اجــرا می شــد امــا 
فوتبــال مــا بــا تأخیــر فــراوان درحــال 
اجــرای ایــن دســتورالعمل اســت. فیفــا 
بــه عنــوان بزرگ تریــن NGO جهــان 
ایــن قانــون را بــه همــه کشــورهای 
زیرمجموعــه خــود ابــاغ کــرده و خیلــی 
دیــر بــه مــا رســیده اســت. اصــل حــرف 
ایــن اســت کــه باشــگاه ها هزینــه ای کــه 
انجــام می دهنــد مطابــق بــا درآمدهــای 
آنهــا باشــد تــا از پولشــویی جلوگیــری 
شــود. مــا خیلــی  هــم دیــر اجــرای چنیــن 
قانونــی را شــروع کردیــم. داریــم کار را 
ناقــص جلــو می بریــم امــا لازم اســت 
و بایــد ایــن کار تکمیــل شــود چــون 
در نهایــت بــه نفــع باشــگاه های مــا 

خواهــد بــود.
*در واقع متولیان فوتبال ایران 

در حال اجرای خواسته های فیفا 
هستند.

قطعــاً بایــد همســو بــا خواســته های فیفا 
جلــو برویــم. در فوتبالــی کــه مدیرانش را 
ــه دولــت انتخــاب می کننــد  ــاً از بدن غالب
و آن مدیــران نیــز بــا هزینه هــای بســیار 
بدهی هــای ســنگین بــه جــا می گذارنــد، 
اجــرای چنیــن قانونــی بســیار مفیــد 
اســت. نبایــد اجــازه بدهیــم فــان مدیــر 

بیایــد، هزینــه کنــد، بدهــی ســنگین بــه 
بــار بگــذارد، بدهــی خارجــی به بــار بیاورد 
و کلــی بــرای ورزش ایران آبروریزی شــود 
و درنهایت بدون اینکه پاســخگو باشــد، 
رهــا کنــد و بــرود. بایــد تأکیــد کنــم کــه 
درآینــده ایــن قانــون در صــدور مجــوز 
حرفــه ای نیــز بــه اجــرا گذاشــته خواهــد 
شــد و باشــگاه هایی که ســقف قرارداد را 
رعایــت نکــرده باشــند از حضــور در لیگ 
قهرمانــان آســیا هــم حــذف خواهنــد 
شــد. البتــه اجــرای ایــن قانــون هنــوز 
دشــوار اســت چــون در هیــأت رئیســه ها 
افــرادی تصمیم گیرنــده شــده اند کــه 
خــود در باشــگاه ها مســئولیت دارنــد 
و ایــن تضــاد منافــع ســبب اغمــاض 

شــده اســت.
آیا مجوز باشگاه ها برای حضور در 

فصل آینده لیگ قهرمانان آسیا 
تأیید خواهد شد؟

فیرپلــی مالــی بایــد در همــه باشــگاه ها 
رعایــت شــود. اینکــه الان دربــاره نحــوه 
پرداختی هــای پرســپولیس حــرف و 
حدیث هایــی بــه وجــود آمــده و بــرای 
مثــال باشــگاه اســتقال اعتراض هایــی 
به طور غیر رســمی داشــته باید از طریق 
اســناد و مدارکــی کــه در اختیــار ســازمان 
لیــگ قــرار می دهنــد، مــورد بررســی قــرار 
بگیــرد امــا بــدون شــک اگــر در فراینــد 
بررســی مجــوز حرفــه ای دوره هــای بعــد 
ثابــت شــود باشــگاهی از ســقف عبــور 
کــرده، قطعــاً بــا آن برخــورد خواهــد شــد 
و احتمــال اینکــه مجــوز حرفــه ای باطــل 
شــود، بســیار زیــاد اســت. درواقــع 
فیرپلــی مالــی بایــد در مســیر تأییــد 

مجــوز حرفــه ای رعایــت شــود.
علی خطیر، مدیرعامل استقلال 

اما با قاطعیت اعلام کرده باشگاه 
استقلال قطعاً فصل بعد مجوز 
حضور در لیگ قهرمانان آسیا را 

دریافت خواهد کرد.
ــه ای ســال  مــا در راه صــدور مجــوز حرف
2022 موانعــی داشــتیم کــه بزرگ تریــن 

عــث  با کــه  د  بــو یــی  هی ها بد ن  آ
شــکل گیری پرونده هایــی در دادگاه 
عالــی ورزش شــده بــود. درعیــن حــال 
بحــث مالکیــت مشــترک هــم بــود. 
اســتقال نامــه ای بــه مــا داده بــود کــه 
زیــر نظــر وزارت اقتصــاد و دارایــی اداره 
می شــود امــا بعدهــا ثابــت شــد کــه 
چنیــن چیــزی صحــت نــدارد و درنهایــت 
اســتقال از آســیا حــذف شــد. روزی 
کــه گفتیــم سندســازی نکنیــد گــوش 
ندادنــد. تردیــد نداشــته باشــد اگــر 
اســتقال بازهــم مشــکاتی از ایــن 
دســت داشــته باشــد مجــوز حضــور 
در لیــگ قهرمانــان آســیا را دریافــت 
ــد  نخواهــد کــرد. بدهی هــا را هــم بدهن
بایــد بحــث مالکیــت را درســت کننــد. 
اگــر اقدامــی نشــود اســتقال و هــر تیــم 
دیگــری متأســفانه بازهــم از حضــور در 
آســیا محــروم خواهــد شــد و ایــن طــور 
نیســت کــه از حــالا قطعــی بگوییــم 
اســتقال در لیــگ قهرمانــان آســیای 
فصــل بعــد حضــور خواهــد داشــت. 
هیچ تضمینی به بازگشــت اســتقال به 
لیگ قهرمانان وجود ندارد و مســئولان 
ایــن تیــم و دیگــر متولیــان کــه در ایــن 
باشــگاه تأثیرگذارنــد بایــد از همیــن حالا 
بــه دنبــال اقداماتــی اساســی باشــند تــا 
مجــوز حرفــه ای ایــن باشــگاه مردمــی و 
بــزرگ تأییــد شــود تــا فصــل بعــد شــاهد 
حضــور اســتقال در لیــگ قهرمانــان 
آســیا باشــیم. مــا هــم نمی خواهیــم 
مجوز هــا بــه دلایلــی کــه ذکــر شــد، 
باطــل شــود امــا چــون زیرمجموعــه فیفــا 
هســتیم و قــول و قــرار گذاشــتیم بایــد 
قوانیــن را اجــرا کنیــم. تأکیــد می کنــم 
کــه بــا ارســال نامه هــای غیرواقعــی 
نمی شــود مجــوز گرفــت و ایــن مســائل 

بایــد حــل شــود.
آن مبالغی که تحت عنوان سهام 

فروخته شد، تأثیری در فرایند 
خصوصی سازی باشگاه ها 

نداشت؟

ــارد  ــان 7 میلی اینکــه شــما از کــف خیای
تومــان جمــع کنــی درســت نیســت. قــرار 
بــود بــا فــروش ســهام افزایــش ســرمایه 
ــه  ــد امــا همــه درآمــد را هزین ایجــاد کنن
کردنــد. بعــد از آن هــم پولــی کــه بود را در 
بانک هــا چرخانــدن و بــا آن وام گرفتنــد 
که اشــتباه بود. پول که تمام شــد رفتند 
ورزشــگاه هایی که در اختیارشــان بود را 
بــه عنــوان ضمانــت بــه بانک هــا دادنــد 
تــا وام بگیرنــد. ســؤال مــن ایــن اســت 
کــه چــه طــور ورزشــگاهی کــه خــودش 
زیرمجموعــه دولــت اســت را در بانــک 
گــرو می گذارنــد تــا وام بگیرنــد. ایــن 
سلســله اقدامــات همگــی پــر از ایــراد 
و اشــکال اســت و بایــد اصــاح شــود. 
شــما اگــر می خواهــی باشــگاهی را 
خصوصــی کنــی بایــد دل خصوصــی 
ــن چرخــه  ــا ای کــردن را داشــته باشــی. ب

نمی شــود باشــگاهداری کــرد.
فرایندی که در سال های اخیر 

دیده شده ثابت می کند که 
متولیان تمایلی به سپردن 

باشگاه ها به بخش خصوصی 
ندارند.

همیــن طــور اســت. آنها هــم می خواهند 
خودشــان تصمیــم گیرنــده باشــند و 
حــرف اول و آخــر را در باشــگاه بزننــد 
و هــم اینکــه پــول خــرج نکننــد. ایــن 
طــور کــه نمی شــود مدیریــت کــرد. 
اگــر قصــد بــر خصوصی ســازی اســت 
کــه فیفــا هــم روی آن تأکیــد دارد. بایــد 
باشــگاه بــه اشــخاص یــا شــرکت ها 
داده شــود. بایــد مزایــده بگذارنــد. مثــاً 
باشــگاه اســتقال را بــه مــدت 5 ســال 
بــه شــخصی بدهنــد و تمــام امــور نیــز در 
اختیــار آن فــرد باشــد. بایــد اجــازه دهنــد 
کســی کــه پــول خــرج می کنــد، خــودش 
هــم تصمیم گیرنــده باشــد. خــودش 
هیــأت مدیــره بگــذارد، مدیرعامــل 
انتخــاب کنــد و خیلــی کارهــای دیگــر. مــا 
ســال ها اســت مســیر انحرافــی می رویــم 

و خودمــان را گــول می زنیــم.

در راستای همین مسائل نشستی 
هم با حضور رئیس جمهور برگزار 

شد.
هفتــه پیــش خدمــت رئیــس جمهــور 
نــدوزی بودیــم.  قــای خا محتــرم و آ
نماینده هــای مجلــس هــم بودنــد. 
اســاتید هــم آنجــا حضــور داشــتند. 
در جلســه تأکیــد کــردم کــه براســاس 
یــد خصوصی ســازی  ســند تحــول با
انجــام شــود. بایــد مزایــده بگذاریــم و 
باشــگاه ها را بــرای زمانــی معیــن واگــذار 
کنیم. بگویند باشــگاه اســتقال 5 ســال 
در اختیــار حســین اســت و باشــگاه 
پرســپولیس 5 ســال در اختیــار حســن. 
تأکیــد کــردم کــه نمی شــود خودتــان نیرو 
بگذاریــد و توقــع داشــته باشــید امثــال 
موســوی، عبدیــان و خلیــل زاده و... پــول 

خــرج کننــد.
تفاوت هایی که اکنون میان 

باشگاه های ایرانی و سعودی ایجاد 
شده و ما نمی توانیم بازیکنان 
بزرگ را به کشورمان بیاوریم 

حاصل همین فرایند غلط است؟
بلــه، اگرچــه عربســتان هــم بــه نوعــی 
مرتکــب تخلــف شــده و فیفــا را حســاس 
کرده اســت. آنها یک بودجه هنگفت را 
وســط گذاشــتند و بــه باشــگاه های خــود 
دادنــد. گفتنــد بازیکــن بخریــد و بعــداً به 
صورت اقساط پول دولت را برگردانید. 
ایــن هــم بــه نوعــی کمــک دولتــی اســت 
امــا بــه هرحــال آنهــا درحــال حرکــت بــه 
جلــو هســتند و تــاش می کننــد فضــای 
فوتبــال خــود را بــه ســطح حرفــه ای دنیــا 
ــدو کــه  ــرای مثــال رونال نزدیــک کننــد. ب
آمــده بــرای باشــگاه النصــر ســودآوری 
بســیاری داشــته و پولــی کــه هزینــه ایــن 
بازیکــن شــده برگشــته اســت. ایــن 
یعنــی فوتبــال پولســاز و اگر باشــگاه های 
مــا نیــز بــه ایــن ســمت و ســو حرکــت 
کننــد، می تواننــد بــا باشــگاه های بــزرگ 
آســیایی کــه درحــال پیشــرفت هســتند، 

ــد. رقابــت کنن

کاظم اولیایی، مدیرعامل ســابق باشــگاه اســتقلال و عضو کمیته صدور مجوز حرفه ای حضور اســتقلال و حتی پرســپولیس را در لیگ قهرمانان فصل بعد هرگز قطعی نمی داند و معتقد اســت موانعی که موجب حذف 
باشــگاه ها می شــود بایــد برطــرف گردد تــا کمیته صدور مجوز حرفه ای اســناد این باشــگاه  ها را تأیید کند.

کاظم اولیایی: نگاه کیومرث هاشمی باشگاه محوری است

تضمینی برای بازگشت استقلال به آسیا وجود ندارد

شاهین بیانی

حامی گوستاوو

شاهین بیانی، پیشکسوت باشگاه استقلال چند فیلم از گوستاوو بلانکو، 
مهاجم آرژانتینی اســتقلال دیده و با اســتناد به همین دیده ها اعلام کرده 
ایــن بازیکــن می توانــد در آینــده بــه اســتقلال کمــک کنــد. البته کــه از روی 
فیلــم تــا حــدی می شــود ســطح توانایی بازیکنــان را تشــخیص داد اما برای 
ارزیابــی دقیق تر مهاجم آرژانتینی اســتقلال بایــد در عملکردش در ترکیب 

آبی هــا تأمــل کنیم.

مامه تیام

آقای گل ترکیه!

مامــه تیــام یکــی از بهترین مهاجمــان خارجی بود که وارد لیــگ برتر ایران 
شــد. این بازیکن که اندک زمانی عضو باشــگاه استقلال بود با گلزنی های 
پــی در پــی بــه حــدی درخشــید کــه خیلــی زود در قــاب چشــمان تیم های 
متمــول حــوزه خلیج فارس قرار گرفت و اســتقلال را تــرک کرد. تیام اکنون 
در تیــم قیصریــه اســپور ترکیــه 5 گل زده و در صــدر جــدول گلزنــان لیــگ 

این کشــور قــرار دارد.

امید حامدی فر

در اتاق انتظار

امیــد حامدی فــر، هافبک میانی اســتقلال کــه اکنون در بازی های آســیایی 
هانگــژو بــه ســر می بــرد منتظــر تصمیــم جــواد نکونــام اســت تــا دوبــاره در 
فهرســت نهایــی تیــم قــرار بگیــرد. حامدی فــر یکــی از بازیکنــان آینــده دار 
فوتبــال ایــران اســت و اگــر به او فرصــت و مجال کافی داده شــود، می تواند 
در اســتقلال به یک مهره کلیدی تبدیل شــود. آیا   نکونام دوباره حامدی فر 

را تأییــد خواهــد کرد؟!

وعده دوباره 
پرداخت حقوق

خیــر  در روزهــا و هفته هــای ا
بارهــا خبرهایــی دربــاره پرداخــت 
مطالبــات بازیکنــان اســتقال بــه 
گــوش رســیده کــه تــا ایــن لحظــه 
شــته  ا ند یت  ســند هیچ یــک 
ی  عضــا ا کــه  لــی  درحا ســت.  ا
هیــأت مدیــره باشــگاه اســتقال 
نیــز در مصاحبه هــای خــود اعــام 
کــرده بودنــد کــه حقــوق بازیکنــان 
پرداخــت خواهــد شــد امــا عمــاً 
اتفاقی رخ نداده و حقوق بازیکنان 
اســتقال پرداخــت نشــده اســت. 
روز گذشــته بــار دیگــر خبرهایــی 
دربــاره اینکــه باشــگاه اســتقال 
قصــد دارد مطالبــات بازیکنــان را 
پرداخت کند، به گوش رســید. این 
خبــر درحالــی  از تمریــن اســتقال 
شــنیده می شود که بازیکنان بابت 
خلــف وعده هــای مکرر مســئولان 
باشگاه استقال بشدت ناراحتند، 
کمــی بــودار اســت. بــه هرحــال اما 
اگــر بخواهیــم ایــن خبــر را مســتند 
بدانیــم باشــگاه اســتقال بایــد تــا 
پایــان هفتــه جــاری بتوانــد حقــوق 
بازیکنــان و اعضــای کادر فنی خود 
را پرداخــت کنــد تــا لااقــل ایــن بــار 
خبرهایــی کــه دربــاره پرداخــت 
لبــات بازیکنــان بــه گــوش  مطا
می رســد، بــه حقیقــت بپیونــدد. 
گفته شــده باشگاه استقال قصد 
دارد حقوق هــا را طــوری پرداخــت 
کنــد کــه دیگــر بدهــی از فصــل 
قبــل باقــی نمانــد! آیــا ایــن وعــده 
را می تــوان بــاور داشــت؟! تــا آخــر 

هفتــه هنــوز وقــت هســت...
 

چینی: استقلال 
بازیکن ندارد

علــی چینی، پیشکســوت اســتقال 
پیامی برای علی خطیر دارد: »خطیر 
در جایگاه مدیرعامل اســتقال پدر 
یــک خانــواده اســت و مدیرعامــل 
رد کــه خواســته های  وظیفــه دا
ســرمربی را اجــرا کنــد و اگــر تیــم 
نتیجــه نگرفــت آن وقــت می توانــد 
از ســرمربی جــواب بخواهد. به طور 
حتــم خطیــر در جریــان مشــکات 
و بدهی هــای باشــگاه قــرار داشــت 
کــه ایــن مســئولیت را قبــول کــرد و 
حــالا باید مشــکات را برطرف کند. 
باشــگاه اســتقال شــایعه برکنــاری 
ســامره را تکذیــب کــرد.« چینــی 
نیمکت استقال را هم بسیار خالی 
از بازیکــن زبــده می داند: »درســت 
اســت که اســتقال بازیکنان خوبی 
در اختیــار دارد، ولــی نیمکــت ایــن 
تیــم قــوی نیســت و ایــن نشــان 
می دهــد کــه خطیــر وظایفــش را 
بــه خوبــی انجام نداده اســت. ما در 
ایــن فوتبــال بــزرگ شــده ایم و وقتی 
دیگــران حرف می زنند می دانیم چه 
منظوری دارند. اگر خطیر نمی تواند 
مشــکات اســتقال را حــل کنــد 
بهتر اســت اســتعفا بدهــد و برود.« 
چینــی گایــه ای هــم از وزیــر ورزش 
ســابق دارد: »مــن از وزارت ورزش 
و آقــای حمیــد ســجادی گایــه  دارم 
کــه چــرا حجــت کریمــی را به عنــوان 
مدیرعامــل انتخاب کردنــد. او فقط 
چنــد مــاه در ایــن فوتبــال حضــور 
داشــت و واقعــاً چیــزی از فوتبــال 

نمی دانــد.«

 بازی تدارکاتی 
چه شد؟

جــواد نکونــام تا بازگشــت بــه لیگ 
برتــر فاصلــه قابــل توجهــی دارد و 
ممکــن اســت تا نیمه هــای مهرماه 
تیمش را درصحنه لیگ برتر نبیند. 
به همین دلیل از باشــگاه خواسته 
برایــش بــازی تدارکاتی فراهم کنند 
امــا تــا بــه امــروز دیــدار تدارکاتــی 
برای اســتقال فراهم نشده است. 
نکونام حتی قصد داشت استقال 
را بــه اردوی بــرون مــرزی هم ببرد و 
برخــی بازیکنــان جــوان نیــز در این 
اردو حضــور یابند اما عماً باشــگاه 
اســتقال توانایــی برگــزاری چنیــن 
اردویی را ندارد و دیگر مســائل نیز 

دســت وپا گیر شــده اســت.

حمیدرضا عرب
روزنامه نگار
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